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I  Uvod  

 

Centri civilnih inicijativa (CCI) su krajem 2010. godine započeli projekt „Lokalna uprava za 

kvalitet života građana – faza 2“, financiran od strane Europske unije, koji predstavlja 

svojevrstan unaprijeđeni nastavak prve projektne faze koja je trajala u razdoblju od 2008. – 

2010. godine. Osnovni cilj projekta je unaprijediti kvalitet života građana u onim segmentima 

koji su u u cijelosti ili djelimice u nadležnosti i odgovornosti lokalne uprave, ili lokalna uprava 

realno može utjecati na njihovo unaprjeđenje. Projekt je pokrenut u 14 opdina/gradova u BiH 

koji su izabrani na osnovu utvrđenih kriterija, koji uključuju različit stupanj razvijenosti, urbanu i 

ruralnu orijentaciju, te teritorijalnu raznolikost.1  

Nadgledanjem rada lokalnih vlasti i kreiranjem baze podataka sa rezultatima nadgledanja 

uspostavlja se praksa neovisnog pradenja rada lokalnih vlasti u kontekstu kvalitete života 

građana, ali i stvara temelj za kontinuirano pradenje trendova u kvaliteti života građana. 

(Grado)načelnici opdina/gradova i lokalna administracija generalno trebaju pokazati više 

menadžerskih sposobnosti i uložiti više napora za unapređenje kvalitete života običnog čovjeka, 

u svakom pogledu. U tom smislu se, kroz ovaj Projekt provodi niz aktivnosti u ciljnim 

opdinama/gradovima, koje bi trebale rezultirati odgovornijim i transparentnijim radom lokalne 

uprave. 

Ono što je posebno zanimljivo, dio aktivnosti usmjeren je na pokretanje lokalnih kampanja, a u 

pravcu rješavanja problema na lokalnoj razini, koji budu identificirani kroz spomenuti proces 

monitoringa lokalne uprave i kvalitete života građana. U te kampanje uključeni su građani i 

lokalne udruge. 

Pored navedenih aktivnosti, žele se revitalizirati neki stari i uspostaviti novi mehanizmi 

sudjelovanja građana u javnom životu i procesu donošenja odluka, kako bi se istovremeno 

povedala dvosmjerna komunikacija sa građanima, a ne samo jednosmjerna, kojom se 

građanima samo plasiraju ved gotove odluke i informacije, bez traženja povratne informacije i 

mišljenja. 

Projekt potiče izravno uključivanje građana između ostalog i kroz forume odgovornosti  i 

proračunske fokus grupe. Na Forumima odgovornosti (grado)načelnici imaju prigodu javnosti 

prezentirati budude planove, te predstaviti što su uradili tijekom svog mandata, a građani imaju 

prigodu postaviti pitanja o aktualnim problemima u svojoj zajednici. 

Osoblje na projektu je tijekom predizborne kampanje za lokalne izbore 2012. godine pratilo 

predizborna obedanja i lokalne programe političkih stranaka, odnosno kandidata za 

(grado)načelnike, a ista su objavljivana putem web stranice www.lokalnauprava.ba . U tom 

                                                           
1
 Banja Luka, Tuzla, Novo Sarajevo, Mostar, Doboj, Pale, Foča, Trebinje, Bihad, Travnik, Široki Brijeg, Livno, Bijeljina i 

Zenica. 

http://www.lokalnauprava.ba/
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smislu, godinu dana kasnije, izlazimo i sa pregledom realizacije datih predizbornih obedanja, te 

osnovnim karakteristikama same kampanje tijekom lokalnih izbora, a na temelju 13 opdina2  i 

gradova u kojima je ona pradena. Ovime se žele podsjetiti građani, odnosno birači i cjelokupna 

javnost, na ono što su, danas prvi ljudi pojedinih lokalnih uprava, govorili kao kandidati, a što su 

i uradili tijekom prve godine mandata kao izabrani (grado)načelnici. 

 

  

                                                           
2
 U Gradu Mostaru nisu održani lokalni izbori 2012. godine. 
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II  O lokalnim izborima 2012. godine  

 

2.1. Оpći podaci 

Središnje izborno povjerenstvo (SIP) Bosne i Hercegovine je 7. svibnja 2012. godine objavilo da 

de se lokalni izbori u BiH održati 7. listopada 2012. godine, i to za:  

 78 opdinskih vijeda u Federaciji BiH, te 61 skupštinu opdina u Republici Srpskoj,  

 139 načelnika opdina u BiH,  

 Skupštinu Brčko Distrikta,  

 Skupštinu Grada Banja Luka i gradonačelnika Grada Banja Luka.  

Istovremeno, zbog neprovođenja odluke Ustavnog suda Bosne i Hercegovine, kojom je pružen 

rok od šest mjeseci za usklađivanje izbornih odredbi sa Statutom Grada Mostara, SIP je donijelo 

Odluku  kojom se odgađaju izbori za izbor vijednika u Gradsko vijede Grada Mostara. 

Za lokalne izbore 2012. godine, ukupno je u biračkom spisku bilo registrirano 3.149.280 birača 

(bez Mostara). U Federaciji BiH registrirano je 1.866.169 ili 59,3% birača; u Republici Srpskoj 

1.199.179 ili 38,1% i Brčko Distriktu BiH 83.932 ili 2,6% birača. 

Za sudjelovanje na lokalnim izborima 2012. godine ovjerene su 84 političke stranke, 59 koalicija, 

224 neovisna kandidata (od čega 53 pripadnika nacionalnih manjina), te 16 spiskova neovisnih 

kandidata sa 106 kandidata. Broj ovjerenih kandidata za sudjelovanje na lokalnim izborima 

2012. godine iznosio je 30.351. Od navedenog broja, za (grado)načelnike ovjereno je 550 

kandidata, a za skupštine opdina/opdinska vijeda (SO/OV) 29.801 kandidata (od čega i 149 

kandidata za nacionalne manjine). 

Ukupna izlaznost na izbore iznosila je 1.779.718 ili 56,5% birača, od čega u FBiH 1.013.040 ili 

54,8%, u Republici Srpskoj 689.392 ili 59,2% i Brčko Distriktu BiH 42.519 ili 51,5%. Izabrano je 

ukupno 3.245 kandidata za (grado)načelnika i SO/OV. 

Po pitanju spolne strukture, od ukupno izabranih 140 kandidata za gradonačelnika/načelnika, 

izabrano je 5 žena ili 3,58%. Od ukupno izabranih 3.105 kandidata u SO/OV, uključujudi 

predstavnike nacionalnih manjina, izabrano je 498 žena ili 16,19%, te ukupno 29 predstavnika 

nacionalnih manjina. 

2.2. O lokalnim izborima na području općine Livno 

Na lokalnim izborima u Livnu se za mjesto načelnika Opdine kandidiralo ukupno 4 kandidata: 

1. Luka Čelan – HDZ BiH 

2. Zdravko Erceg – HDZ 1990 

3. Ilija Rožid – HSP BiH 

4. Ivica Matkovid - NSRzB 
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Na lokalne izbore u Livnu je izašlo ukupno 12.537 birača od 25.916, koliko ih je registrirano na 

području Opdine Livno, te je time ukupna izlaznost na lokalnim izborima u ovoj opdini iznosila 

48,38%, što predstavlja pad u odnosu na izbore iz 2008.godine, kada je izlaznost iznosila 

53,86%. 

Za načelnika opdine Livno je sa 5.706 glasom, odnosno 48,56%, ponovno izabran Luka Čelan, 

kojem je ovo tredi mandat da obavlja načelničku dužnost.  

 

 

Kada je riječ o samoj predizbornoj kampanji u Opdini Livno, ista se uglavmom provodila putem 

predizbornih skupova.  

Zanimljivo je svakako istaknuti da se novi-stari načelnik, Luka Čelan, nije odazvao pozivu Centra 

za građansku suradnju Livno na sučeljavanje sa trojicom svojih protukandidata na Forumu 

kandidata za načelnika Opdine Livno. Luka Čelan se, između ostalog nije odazvao ni pozivu 

Inicijative.tv, koja je snimila intervjue sa trojicom ostalih kandidata za načelnike u livanjskoj 

opdini. Sva tri kandidata, koja su se odazvala navedenim intervjuima, su istakla da de posebnu 

pažnju posvetiti oporavku opdine, kako u gospodarskom i infrastrukturnom, tako i u kulturnom 

smislu. Kuriozitet ovih izbora je također da je kandidat za načelnika, Ilija Rožid, izjavio da de, 

ukoliko on bude izabran za načelnika, tu dužnost obavljati volonterski, a svoju de pladu dati za 

potrebite građane i organizacije u opdini.  

Kada je riječ o konstituiranju Opdinskog vijeda (OV) Livno, zbog nesporazuma u vladajudoj 

koaliciji oko izbora predsjednika i dopredsjednika, 06.12.2012.godine je nakon dvosatnog rada 

prekinuta konstituirajuda sjednica OV Livno. Nakon što su bududi vijednici dali i potpisali 

svečane izjave, izabrano je povjerenstvo za izbor i imenovanje iz redova HDZ BiH (tri vijednika) 

te SDA i HSP BiH (po jedan vijednik), koji su trebali predložiti bududeg predsjednika i 

48,56%

23,21%

10,86%

17,38%
LUKA ČELAN - HDZ 
BIH

ZDRAVKO ERCEG -
HDZ 1990

ILIJA ROŽID - HSP BIH

IVICA MATKOVID -
NSRZB
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dopredsjednika OV Livno. Kako se u vladajudoj koaliciji nisu mogli sporazumjeti oko izbora 

čelnih ljudi Opdinskoga vijeda, sjednica je prekinuta i odgođena do daljnjeg. U vezi s tim, oglasio 

se Opdinski odbor HDZ-a 1990 Livno, koji je za prekid konstituirajude sjednice okrivio HDZ BiH, 

odnosno aktualnog načelnika Luku Čelana, koji, kako tvrde iz HDZ-a 1990, nije htio sudjelovati u 

pregovorima oko izbora spomenutih dužnosnika.  

Tek 08.02.2013.godine, za predsjednika OV Livno, izabran je Sead Hadžijahid (SDA), a za 

dopredsjednicu izabrana je Glorija Lijovid (HDZ BiH).   

U OV Livno djeluje 31 vijednik. HDZ BiH ima 11 mandata. Pored HDZ BiH, u OV Livno participira 

još 6 stranaka, te jedan neovisni vijednik, a  sastav OV izgleda u dijagramu kako slijedi: 

 

 

  

HSP BiH; 3

HDZ BiH; 11

HDZ 1990; 6

NSRZB; 4

Neovisni 
vijednik; 1

SDA; 3

SDP BiH; 2

HSS Stjepana 
Radida; 1
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III  Predizborna obećanja 

3.1. Životopis načelnika 

Luka Čelan, rođen je u Livnu. Po zanimanju diplomirani pravnik. Oženjen. Bio je načelnik opdine 

Livno ispred HDZ BiH u dva mandata: od 2004.-2008.godine i od 2008.-2012.godine. Luka Čelan 

je ispred HDZ BiH po tredi put izabran za načelnika Opdine Livno, te je ubjedljivom vedinom, sa 

osvojenih 5.706 glasova, odnosno 48,56%, pobijedio svoja 3 protukandidata. Inače, 08. svibnja 

2013. godine, načelnik Čelan je primio priznanje Europskog pokreta u BiH za Najboljeg 

menadžera-načelnika Federacije BiH 2013. Priznanje mu je uručeno na Svečanoj akademiji 

Europskog pokreta, održanoj u Prnjavoru, povodom proslave Dana Europe u BiH.  

Također mu je uručeno i priznanje za Opdinu Livno u kategoriji „Europski otvoreni grad BiH 

2013“. 

3.2. Predizborna kampanja 

Tijekom predizborne kampanje, stari-novi načelnik Luka Čelan održao je 12 predizbornih 

skupova u svim mjesnim zajednicama Opdine Livno. Kao što smo to ved spomenuli, načelnik 

Čelan tijekom predizborne kampanje nije bio pretjerano dostupan medijima, odnosno NVO 

sektoru za njihova pitanja oko toga što planira uraditi u naredne 4 godine. Tako se „zbog ranije 

preuzetih obveza“ ispričao što se nije odazvao na poziv NVO-a za sudjelovanje u sučeljavanju sa 

svojim protukandidatima, odnosno za davanje intervjua Inicijativi TV o tome kako on vidi 

aktualno stanje u livanjskoj opdini, kao i koje sve aktivnosti i projekte planira poduzeti ukoliko 

bude izabran za načelnika. Predizborni program HDZ BiH se u Livnu, kao i u svim opdinama u 

BiH, temeljio na njihovom programu „12 za 12-u“, u kojima su iznijeti prioriteti na kojima de 

HDZ BiH u svim bh opdinama raditi. Kampanja načelnika Čelana, uz slogan  „Nastavimo zajedno“ 

se uglavnom temeljila na predstavljanju rezultata, koje je ostvario tijekom prethodna 2 

mandata, a to se prvenstveno odnosilo na uvođenje vodoopskrbe u sva mjesta u livanjskoj 

opdini kroz višemilijunski projekt izgradnje vodoopskrbnog sustava „Livanjski horizont“, kojim de 

se, kada isti bude dovršen, dovesti pitka voda u sva domadinstva u livanjskoj opdini. Jedan dio 

obedanja se također odnosio i na stvaranje pozitivnog gospodarskog okruženja, te otvaranje 

barem 1.000 radnih mjesta. 

3.3. Pregled obećanja 

U nastavku prenosimo predizborna obedanja za mandat 2012.-2016.godine, a koja smo 

registrirali kroz medijske istupe Luke Čelana. 

1. Izgradnja gospodarske zone na Brdima 

Izvor: U Intevjuu za Večernji list povodom obilježavanja Dana Opdine 28.09.2012.g (preuzeto 

sa: http://www.hdzbih.org/vijesti/4067-luka-celan-u-cetiri-godine-napravili-smo-mnogo-

velikih-projekata.html   http://www.vijesti.ba/intervjui/107819-cetiri-godine-napravili-smo-

mnogo-velikih-projekata.html ) 

http://www.hdzbih.org/vijesti/4067-luka-celan-u-cetiri-godine-napravili-smo-mnogo-velikih-projekata.html
http://www.hdzbih.org/vijesti/4067-luka-celan-u-cetiri-godine-napravili-smo-mnogo-velikih-projekata.html
http://www.vijesti.ba/intervjui/107819-cetiri-godine-napravili-smo-mnogo-velikih-projekata.html
http://www.vijesti.ba/intervjui/107819-cetiri-godine-napravili-smo-mnogo-velikih-projekata.html
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 „Napravili smo dvije gospodarske zone Begovača i Jug u kojima je u posljednjih nekoliko 

godina zaposleno 260 ljudi. Smatramo da to nije dovoljno pa smo ovih dana prišli izradi 

još jedne gospodarske zone na Brdima za koju bi uskoro trebala biti napravljena 

projektna dokumentacija. Radi se o poslovnoj zoni od 50 hektara.”  

Stupanj ispunjenja:  

               nije ispunjeno          ispunjeno u potpunosti          djelimice ispunjeno 

 

Po izgradnji i završetku poslovnih zona Begovača i Jug javila se realna potreba za 

izgradnjom poljoprivredno-proizvodne poslovne zone, kako bi se zadovoljile potrebe 

gospodarskog razvitka opdine Livno. Temeljni cilj izgradnje nove gospodarske zone je 

kroz povedanje broja novih poslovnih lokacija i poticanje gospodarstvenika na ulaganje, 

omoguditi otvaranje novih radnih mjesta. Od davnina se stanovništvo livanjskog kraja 

bavi stočarstvom i zemljoradnjom, pa se izgradnjom poljoprivredno-proizvodne zone, 

nastoji stimulirati gospodarstvenike i osmisliti poljoprivrednu proizvodnju. Sama lokacija 

gospodarske zone Brda (Livanjsko polje, između sela Grborezi i Orguz), ukazuje na razvoj 

ruralnog dijela opdine i poljoprivrednog sektora koji tradicionalno zauzima važno mjesto 

u Opdini Livno, te otvara mogudnosti korištenja prirodnih resursa i razvoj ruralnog 

područja, što je osnovni cilj osnivanja zone Brda. Odjel graditeljstva i prostornog 

planiranja pristupa izgradnji prostorno-regulacijskog plana „Brda“, za poljoprivredno-

industrijsku poslovnu zonu, koji usvaja OV Livno. Sljededi korak je izrada izvedbenog 

projekta za komunalnu infrastrukturu (struja, voda, kanalizacija i rasvjeta), te izvedbeni 

projekt za izgradnju pristupnog puta i internih prometnica. Projektom je predviđena 

obuka rukovodedeg osoblja zone, izrada marketinškog plana, izgradnja infrastrukture 

poljoprivredno-

https://docs.google.com/file/d/0B3v3Xp7dGzqBNjFQUGNxRlhiTms/edit?usp=sharing&pli=1


10 
 

 

2. Otvaranje 1.000 novih radnih mjesta 

Izvor: Predizborni skup HDZ BiH u Priluci, 26.09.2012.godine (preuzeto sa: 

http://hdzbihlivno.com/nacelnik-luka-celan-i-nositelj-liste-drasko-dalic-u-borbi-za-tisucu-

radnih-mjesta/ ) 

 „Nositelj liste HDZ BiH za Opdinsko vijede Livno, Draško Dalid, predstavljajudi Program 

stranke 12 za 12-tu izjavio je kako je ovaj načelnik i ovo Opdinsko vijede spremno otvoriti 

tisudu novih radnih mjesta, uz spremnost i razumijevanje svih građana, a tu mogudnost i 

šansu vidi u gradnji termocentrale, koja bi bi bila opremljena najmodernijim uređajima 

za zaštitu i očuvanje čovjekove sredine.“    

 

Stupanj ispunjenja:  

               nije ispunjeno          ispunjeno u potpunosti          djelimice ispunjeno 

 

Sukladno podacima Federalnog zavoda za statistiku (FZS) na kraju studenog 2012.godine 

u Opdini Livno je bilo evidentirano  4.164 zaposlenih lica (ili 13,1% od ukupnog broja 

stanovnika), što znači da na jednog zaposlenog dolazi 7,6 stanovnika, što je 

zabrinjavajudi podatak jer se radi o  dvostruko više stanovnika koje „nosi“ jedan 

zaposleni u Opdini Livno, u odnosu na neke druge opdine (primjerice u Novom Sarajevu 

na jednog zaposlenog dolazi 2,97 stanovnika). Prema posljednjim dostupnim podacima 

FZS-a, iz kolovoza 2013.godine, na području opdine Livno bilo je zaposleno 4.198 lica, što 

predstavlja povedanje broja zaposlenih za 34 lica. Međutim, ovo povedanje broja 

zaposlenih, ne moramo nužno dovesti u vezu sa otvaranjem novih radnih mjesta, ved je 

navedeno povedanje također mogude objasniti i sa vedom potražnjom za sezonskom 

radnom snagom tijekom ljetnih mjeseci. Tek demo na kraju aktualnog mandata zaista 

modi procijeniti jesu li otvorena nova radna mjesta na području Opdine Livno.  

 

 3. Izgradnja vodovodne mreže Potočani-Zagoričani je prioritet u naredne četiri godine  

Izvor: 22.09.2012. godine, tijekom predizbornog skupa HDZ BiH u osnovnoj školi u 

Potočanima pred oko 150 mještana mjesne zajednice Dobro. (preuzeto sa: 

http://www.hdzbih.org/vijesti/3981-aktivnosti-luke-celana-i-oo-hdz-bih-livno-foto.html ) 

“Kandidat za načelnika opdine Luka Čelan govorio je o urađenim infrastrukturnim 

objektima na području opdine Livno istaknuvši da je ulaganje u infrastrukturu, u 

proteklom mandatu, prešlo 20 milijuna konvertibilnih maraka, od toga je na područje 

mjesne zajednice Dobro, po raznim zahtjevima, utrošeno oko milijun i 110 tisuda KM. 

x   

http://hdzbihlivno.com/nacelnik-luka-celan-i-nositelj-liste-drasko-dalic-u-borbi-za-tisucu-radnih-mjesta/
http://hdzbihlivno.com/nacelnik-luka-celan-i-nositelj-liste-drasko-dalic-u-borbi-za-tisucu-radnih-mjesta/
http://www.hdzbih.org/vijesti/3981-aktivnosti-luke-celana-i-oo-hdz-bih-livno-foto.html
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Posebno je istaknuo da, je prioritet u naredne četiri godine, izgradnja vodovodne mreže 

Potočani-Zagoričani s naglaskom da su za taj projekt osigurana financijska sredstva.“ 

Stupanj ispunjenja:  

               nije ispunjeno          ispunjeno u potpunosti          djelimice ispunjeno 

 

Sukladno podacima, koje smo dobili iz Komunalnog d.o.o. Livno, jedan dio radova iz 

ovog projekta je urađen, a u izgradnji je i dionica vodovoda Dobro-Zagoričani. Ono što je 

ovdje svakako zanimljivo spomenuti jeste da je načelnik Čelan, još tijekom 2009. godine 

u intervjuu za Dnevni list izjavio da de vodovod Potočani-Zagoričani biti gotov do kraja 

2009.godine.4   

 

4. Svaka kuda u opdini de dobiti pitku vodu 

Izvor: U dvorani Narodnog sveučilišta u Livnu, 20.09.2012.g., pred oko 600 posjetitelja 

svečane sjednice HDZ BiH, povodom proslave 22. obljetnice stranke. (Preuzeto sa: 

http://www.hdzbih.org/vijesti/3946-oo-hdz-bih-livno-proslavio-22-obljetnicu-osnutka-

foto.html ) 02.10.2012.g. u MZ Orguz pred velikim brojem okupljenih mještana, načelnik 

Čelan je konstatirao da de uskoro svaka kuda u podnožju Podinarja dobiti pitku vodu. 

(preuzeto sa:  http://hdzbihlivno.com/luka-celan-razgovarao-s-vise-od-tisucu-mjestana/  ) 

“Aktualni livanjski načelnik i kandidat HDZ-a BiH za načelnika opdine Livno, g. Luka Čelan 

na svečanoj sjednici HDZ BiH, povodom proslave 22 obljetnice osnutka stranke, 

prezentirao je nazočnima sve završene projekte u četverogodišnjem mandatu, projekte 

koji su u tijeku kao i planove za bududnost. Načelnik Čelan je kazao kako su svi projekti 

usmjereni ka poboljšanju životnih uvjeta na prostoru cijele livanjske opdine, govoredi 

prije svega o kapitalnom projektu „Livanjski horizont" čijom realizacijom de svaka kuda u 

opdini dobiti pitku vodu, naglasivši da su do sada u dobrom dijelu livanjske opdine 

stvoreni uvjeti za izgradnju sekundarne mreže.“ 

 

Stupanj ispunjenja:  

              nije ispunjeno          ispunjeno u potpunosti          djelimice ispunjeno 

 

O potrebi izgradnje vodovoda, koji bi opasao cijelo Livanjsko polje, pričalo se 

desetljedima. No, zbog zahtjevnosti projekta, te visoke cijene nije se upuštalo u 

                                                           
4
  URL: http://www.dnevni-list.ba/index.php?option=com_content&view=article&id=882:nastavak-radova-na-

prstenastom-vodovodu&catid=3:ivot&Itemid=4  

  x 

  x 

http://www.hdzbih.org/vijesti/3946-oo-hdz-bih-livno-proslavio-22-obljetnicu-osnutka-foto.html
http://www.hdzbih.org/vijesti/3946-oo-hdz-bih-livno-proslavio-22-obljetnicu-osnutka-foto.html
http://hdzbihlivno.com/luka-celan-razgovarao-s-vise-od-tisucu-mjestana/
http://www.dnevni-list.ba/index.php?option=com_content&view=article&id=882:nastavak-radova-na-prstenastom-vodovodu&catid=3:ivot&Itemid=4
http://www.dnevni-list.ba/index.php?option=com_content&view=article&id=882:nastavak-radova-na-prstenastom-vodovodu&catid=3:ivot&Itemid=4
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izgradnju. Do početka 21. stoljeda gotovo sedamdeset posto stanovništva opdine Livno 

nije imalo pitku vodu u svojim domovima, unatoč prisutnosti  tri rijeke: Bistrica, Sturba i 

Žabljak. I ona sela koja su smještena tik uz rijeku, na primjer rijeku Sturbu, nisu imale 

izgrađen vodovod. Grad i prigradska naselja bili su jedini koji su imali pitku vodu i to s 

gradskog vodovoda. U pojedinim selima postojali su lokalni vodovodi koji su povremeno 

funkcionirali, bez redovitih kontrola ispravnosti vode, kloriranja i sl. Iz svega navedenog 

da se zaključiti kako je opskrba pitkom vodom na području livanjske opdine bila jedan od 

najvedih problema. Tek nakon kompletiranja projektne dokumentacije moglo se 

pristupiti sustavnom rješavanju problema. Odluku o gradnji donosi livanjski načelnik 

Luka Čelan i godine 2007. započinje izgradnja vodospreme u Zastinju i dijela 

najzahtjevnijeg magistralnog cjevovoda do Žabljaka. Vrijednost tih radova je bila oko 

650.000,00 KM. Potom se krenulo sa izgradnjom dionice Južnog kraka vodovoda Žabljak, 

Bila, Lipa, Prolog, Donji Rujani u duljini od dvadeset sedam kilometara. Vrijednost 

radova je oko sedam milijuna KM. Drugi dio Južnoga kraka je također završen, a sustav 

povezuje sela Bilu, Srđevide, Podhum, Miše. Taj dio magistralnog voda zadovoljava 

potrebe svih sela u jugoistočnom dijelu opdine. Izgradnjom Južnog kraka vodovoda 

„Livanjski horizont“ u svim selima na tom području omogudeno je priključenje 

kudanstava na vodovod. Prvo selo u kojem je potekla voda iz novog vodovoda su 

Grborezi. Trenutačno se na sustav priključuju sela Srđevidi, Lipa i Tribid. Da bi sustav 

vodovoda funkcionirao uvezan je rezervoar Zastinje sa izvorištem na Dumanu za što je 

utrošeno milijun i četiristo tisuda konvertibilnih maraka. Po provedenoj natječajnoj 

proceduri započelo se sa radovima na Sjevernom kraku vodovoda od Zastinja do 

Čelebida čijom izgradnjom de biti pokrivena sva sela u sjeverozapadnom dijelu naše 

opdine. Završetkom kompletnih radova na Livanjskom horiziontu bit de postavljeno oko 

stotinu kilometara magistralnog cjevovoda. Važno je napomenuti da je istovremeno 

građen vodovod Brina-Gornji Žabljak na koji je priključeno stotinu petnaest kudanstava, 

potom vodovod na Stupama i u Sturbi, a u završnoj fazi izgradnje je vodovod Dobro-

Zagoričani. Ovaj kapitalni projekt bi trebao dovesti vodu u sva kudanstva livanjske 

opdine, a po procjeni građevinskih stručnjaka ukupan projekt de koštati oko trideset 

milijuna maraka.5 Od 2007.godine, kada je počela izgradnja Prstenastog vodovoda, pa 

do 2013.godine, izgrađeno je oko 40 od planiranih stotinu kilometara magistralnog i oko 

34 kilometra sekundarnog vodovoda.6 

 

                                                           
5
 Bilten Opdine Livno, br 2 

(https://docs.google.com/file/d/0B3v3Xp7dGzqBNjFQUGNxRlhiTms/edit?usp=sharing&pli=1 ) 
 
6
  URL: http://www.youtube.com/watch?v=fqz240cTwuo  

https://docs.google.com/file/d/0B3v3Xp7dGzqBNjFQUGNxRlhiTms/edit?usp=sharing&pli=1
http://www.youtube.com/watch?v=fqz240cTwuo
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5. Dovršetak izgradnje sekundarne vodovodne mreže u Srđevidima. Cijena priključka 

kudanstava na vodovodu u Srđevidima nede biti veda od tisudu konvertibilnih maraka 

Izvor: „Dovršit demo sekundarnu vodovodnu mrežu i Vi dete, nakon dugo desetljeda 

čekanja, dobiti pitku vodu" rekao je to kandidat za načelnika OO HDZ BiH Livno Luka Čelan 

na druženju s preko 130 razdraganih mještana Mjesne zajednice Zabrišde, u svadbenom 

restoranu „Libertas" u selu Srđevid 23. rujna 2012. godine. Preuzeto sa: 

http://www.livnovine.com/?action=show_article&id=9247 

25.09.2012. godine, u sklopu proslave Dana Opdine Livno, načelnik Luka Čelan, simbolično je 

otorio radove na izgradnji sekundarne mreže vodovoda u selu Srđevidi. Među brojnim 

okupljenim mještanima bili su predstavnici crkvene i političke vlasti. Načelnik Čelan upoznao 

ih je sa trenutačnim radovima na kapitalnom projektu za livanjsku opdinu „Livanjski 

horizont“, kazavši kako je dobar dio radova odrađen kada je u pitanju magistralni vod. 

Istaknuo je da je završena dionica južnog kraka vodovoda i to nakon izgradnje vodospreme u 

Zastinju, te da su u dobrom dijelu opdine stvoreni uvjeti za izgradnju sekundarne mreže, 

odnosno priključenja kudanstava na vodovod. „Jedno od takvih mjesta je selo Srđevidi, gdje 

smo započeli s radovima na sekundarnoj mreži, koje danas proglašavam otvorenima. Ono 

što mogu redi jest da cijena priključka kudanstava na vodovodu nede biti veda od tisudu 

konvertibilnih maraka, može biti jedino manja, naglasio je u svom obradanju načelnik Čelan 

nakon čega je sa okupljenima obišao radove. Preuzeto sa: http://hdzbihlivno.com/luka-

celan-otvorio-radove-na-mrezi-vodovoda-u-srdevicima/  

 

Stupanj ispunjenja:   

               nije ispunjeno          ispunjeno u potpunosti          djelimice ispunjeno 

Sekundarna vodovodna mreža u Srđevidima je dovršena, u tijeku je priključivanje 

kudanstava na vodovod. Sukladno Odluci OV Livno o uvjetima i iznosu naknade za 

priključenje kudanstava na vodopskrbni sustav „Livanjski horizont“ (od 

05.06.2013.godine), cijena istog iznosi: 300 KM priključne pristojbe, koja se upladuje na 

ime Opdine Livno, te 600 KM + PDV za troškove priključka, koji se upladuju Komunalnom 

d.o.o. Livno. Ukupni troškovi priključenja tako iznose 1.002 KM. Unatoč tome što 

troškovi priključenja na vodovodnu mrežu iznose 2 KM više od obedanog, ipak možemo 

zaključiti da je ovo načelnikovo obedanje ispunjeno.  

 

 

 x  

http://www.livnovine.com/?action=show_article&id=9247
http://hdzbihlivno.com/luka-celan-otvorio-radove-na-mrezi-vodovoda-u-srdevicima/
http://hdzbihlivno.com/luka-celan-otvorio-radove-na-mrezi-vodovoda-u-srdevicima/
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IV  Zaključak 
 

4.1. Posebni dio – Općina Livno 

Predizborna kampanja starog-novog načelnika Luke Čelana, sa sloganom „Nastavimo zajedno“, 

se uglavnom temeljila na iznošenju rezultata postignutih u prethodna dva mandata, a njegova 

predizborna obedanja, koja smo uspjeli registrirati, su se uglavnom odnosila na projekte u 

oblasti vodoopskrbe i stvaranje preduvjeta za otvaranje novih radnih mjesta, što predstavlja 

neke od ključnih problema Opdine Livno. Generalno možemo redi da Luka Čelan nije bio odved 

dostupan novinarima, ali i nevladinim organizacijama, za njihova pitanja tijekom njegove 

predizborne kampanje, koja se uglavnom odvijala kroz održavanje predizbornih skupova stranke 

u mjesnim zajednicama Opdine Livno.  

Od 5 predizbornih obedanja, koja smo uspjeli registrirati, 3 su se odnosila na infrastrukturne 

projekte u oblasti vodoopskrbe (što predstavlja najpoznatiji projekt pokrenut za vrijeme 

mandata Luke Čelana), a ostala 2 obedanja su se odnosila na stvaranje pozitivnog gospodarskog 

okruženja, te otvaranja novih radnih mjesta.  

Od navedenih 5 obedanja, 3 (60%) ih je djelimice realizirano, odnosno provedba ovih obedanja 

je započeta, ali još uvijek nije u potpunosti realizirana, 1 ili 20% je u potpunosti realizirano, dok 

1 (20%) nije realizirano. Ovdje svakako moramo uzeti u obzir da u vedini ovih obedanja nije 

evidentiran detaljan plan sa rokovima za ispunjenje istih, ved se ista uglavnom odnose na 4-

godišnji mandat (2012.-2016.g) kao rok za dovršetak navedenih projekata, no ostaje za vidjeti u 

naredne 3 godine, hode li zaista sva ili barem vedina ovih obedanja biti i realizirana. 

Pregled stanja ispunjenih obedanja 
   nije ispunjeno     ispunjeno u potpunosti         djelimice ispunjeno 

 

Statistiku koju smo predstavili na ovaj način ne možemo izravno upoređivati sa rezultatima 

drugih (grado)načelnika iz više razloga: svi (grado)načelnici nisu dali isti broj obedanja, 

ispunjenje datih obedanja zahtijeva različite vremenske i financijske okvire, te se obedanja čak 

ni između sebe ne mogu upoređivati jer nemaju isti značaj, kako financijski, tako i u pogledu 

njihovog utjecaja na kvalitetu života građana. Zbog toga ističemo kako je ovo izvješde, kao i 

svako drugo koje se odnosi na druge gradove/opdine, kreirano u svrhu skretanja pažnje 

javnosti, prvenstveno na lokalnoj razini, na obedanja koja su data građanima pred izbore, kako 

bi javnost održali budnom za daljnje pradenje realizacije tih obedanja i poticanje odgovornosti 

onih koji su obedanja dali da ih ujedno trebaju i ispuniti. 

3 1 1 
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4.2. Opći dio – svi promatrani gradovi i općine 

Promatrano generalno, opda ocjena predizborne kampanje koju su političke stranke i kandidati 

provodili za lokalne izbore 2012. godine je kako ona nije donijela ništa novo u načinu 

komunikacije sa biračima. Rijetki su bili primjeri inovativnih pristupa, iako je primjetan blagi rast 

uporabe informacijsko-komunikacijskih tehnologija, uglavnom društvenih mreža za obradanje 

biračima mlađe životne dobi. Nešto drastičniji primjeri bili su netipični video spotovi na 

internetu kod pojedinih kandidata za načelnike u Bijeljini i Zenici, a jedan od kandidata je i 

diskvalificiran iz izborne trke od strane SIP-a, zbog korištenja pornografskog sadržaja na vlastitoj 

web stranici. Kao i ranije, okosnicu predizborne kampanje u velikom broju opdina/gradova činile 

su stupovi i asfalt. Manji broj primjera sa terena govorio je o „kampanji na mikrorazini“ i 

razgovorima 1 na 1, koja je podrazumijevala sastanke kandidata na terenu sa manjim grupama 

građana iz neke ulice, često u dvorištima, kudama i ugostiteljskim objektima. Mnogo češdi i 

tipičniji primjeri su bili sastanci na razini jedne mjesne zajednice ili vedeg naselja. 

Među 13 promatranih opdina/gradova, u njih 7, pobjednički kandidati uopde nisu imali javne i 

biračima dostupne bilo osobne, bilo stranačke predizborne programe koji su se odnosili na datu 

opdinu/grad, dok su u 6 gradova i opdina ti programi bili dostupni. Najobimniji takav program 

među prosmatranim gradovima/opdinama, odnosno kandidatima, imao je kandidat za 

gradonačelnika Trebinja ispred koalicije „Zajedno za Trebinje“, sa 72 predizborna obedanja, od 

kojih se 52 mogu svrstati u relativno jasna i mjerljiva, dok su ostala temeljena na uopdenim 

političkim frazama i očekivanim rezultatima koje je teško izmjeriti. Nasuprot ovom primjeru, 

među promatranim gradovima i opdinama postoje i kandidati za (grado)načelnike koji su izbore 

dobili sa malim brojem obedanja i bez dostupnih predizbornih programa, kao što su Zenica, 

Doboj i Travnik. 

U poređenju sa ranijim izbornim godinama, a na temelju izvješda o predizbornim obedanjima 

drugih organizacija, kandidati su ovaj put bili nešto oprezniji u davanju predizbornih obedanja, 

pa su formulacije u velikom broju slučajeva bile uopdene i teško mjerljive, a i tamo gdje su bile 

dovoljno precizne, nisu ih pratili bilo kakvi vremenski rokovi koji bi definirali vrijeme realizacije, 

odnosno ispunjenja predizbornih obedanja. Među promatranim opdinama i gradovima, 

specifičan fenomen predstavlja Opdina Zenica, gdje je pobjednički kandidat za načelnika opdine 

izbore dobio sa 65%, odnosno više od 29.000 glasova birača, a da uopde nije davao bilo kakva 

predizborna obedanja, niti je tijekom svog ranijeg mandata unaprijed objavljivao planove rada 

sa projektima i agendom kojom de se baviti za vrijeme neke od proračunskih, odnosno 

kalendarskih godina tijekom svog mandata. 

Sličan fenomen je i Grad Doboj, gdje je pobjednički kandidat izašao u javnost sa izuzetno malim 

brojem konkretnih predizbornih obedanja, od kojih je značajan dio u trenutku iznošenja ved bio 

realiziran na terenu, a istovremeno je odnio apsolutnu pobjedu na lokalnim izborima 

2012.godine. Dodatni fenomen vezan za ove dvije lokalne zajednice je i da pobjednički 

kandidati nisu ispoljavali sklonost ka velikom broju medijskih nastupa i sučeljavanja putem 
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medija ili javnih događaja. Ovakvi fenomeni otvaraju prostor za neka nova istraživanja, koja bi 

se mogla baviti kako ponašanjem birača, tako i praktičnom stranačkom metodologijom za 

prikupljanje glasova koje je možda u nekim situacijama i van okvira propisanih izbornim 

pravilima i propisima. 

Posebnu temu svakako predstavlja korištenje javnih resursa u svrhe predizborne kampanje, što 

se uglavnom podvodilo pod redovne aktivnosti onih koji su na izbore izašli sa pozicije vlasti. 

Ovakav odnos vlastodržaca sve se manje i prikriva od javnosti, pa se tako bilježe slučajevi da 

visokopozicionirani lokalni dužnosnici nakon izbora 2012. godine daju medijske izjave sa 

konstatacijom kako u proračunu za 2013. godinu nema značajnog udjela kapitalnih investicija 

jer nije u pitanju izborna godina! Takav primjer bilježimo u Bijeljini, a slične izjave koje neizravno 

potvrđuju korištenje javnih resursa u predizborne svrhe se ponavljaju i tijekom javne rasprave o 

lokalnom proračunu za 2014. godinu. Još jedan indikator mogudeg trošenja javnih resursa u 

svrhu predizborne kampanje su i kreditna zaduženja koja se realiziraju nekoliko mjeseci pred 

izbore. Takav slučaj bilježimo u Doboju, gdje se lokalna zajednica zadužila u visini od 10 milijuna 

KM u 2012. godini, a prema izjavama odbornika lokalne skupštine, sredstva su potrošena za 3-4 

mjeseca na infrastrukturu. Upravo je infrastruktura bila ključna okosnica kampanje kandidata za 

gradonačelnika, i tada i sada, aktualnog gradonačelnika. 

Jedno od često ponavljanih predizbornih obedanja novog-starog gradonačelnika Bijeljine je 

udvostručavanje sredstava za Agrarni fond, dok je rezultat datog predizbornog obedanja nakon 

izbora bilo u stvari smanjenje u odnosu na 2012. godinu. Ipak, obimni infrastrukturni radovi na 

terenu, početak projekta gasifikacije i nastavak drugih započetih projekata iz ranijeg mandata 

bili su pozitivna refleksija datih predizbornih obedanja. Predizborna obedanja pobjedničkih 

kandidata u Novom Sarajevu, Širokom Brijegu i Livnu su se uglavnom temeljila na dovršetak 

ranije započetih vedih infrastrukturnih projekata za koje je potrebno vede vremensko razdoblje, 

pa tako u Novom Sarajevu nije zabilježeno ni jedno predizborno obedanje ispunjeno u 

potpunosti, dok je vedina djelimice ispunjena. Među najopreznijim kandidatima, kada je u 

pitanju davanje predizbornih obedanja, bio je novi načelnik Foče, koji je davao manje zahtjevna i 

konkretna obedanja, pa je od 9 obedanja, koja smo zabilježili, u potpunosti ispunio 7 ved u prvoj 

godini mandata, dok su 2 djelimice ispunjena. Među promatranim opdinama/gradovima, 

najsustavniji pristup u kampanji, sa obedanjima koja su se poklapala sa dugoročnom vizijom 

razvoja lokalne zajednice, zadanim rokovima i dinamikom aktivnosti na terenu, primijeden je 

kod pobjedničkih kandidata u Tuzli, Banja Luci i Bihadu. 

Gledano zbirno za svih 13 promatranih gradova i opdina, od 156 zabilježenih predizbornih 

obedanja, u potpunosti je ispunjeno 39 ili 25%; djelimice ispunjeno, odnosno započet je rad na 

realizaciji istih je 65 ili 42%; dok uopde nije ispunjeno 52, ili 33%. Ovakvi podaci potvrđuju vedu 

opreznost u davanju predizbornih obedanja u odnosu na ranije godine, kako u kvantitativnom 

smislu, odnosno broju datih obedanja, tako i u kvalitativnom smislu, odnosno značaju i 
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vrijednosti koje neko predizborno obedanje, tj. konkretan projekt na terenu, nosi u financijskom 

i svakom drugom smislu. 

Predstavljene informacije o ispunjenju predizbornih obedanja ne mogu izravno i plastično služiti 

za međusobno upoređivanje rezultata (grado)načelnika iz više razloga. Jedan razlog je to što svi 

oni nisu dali isti broj obedanja. Zatim, ispunjenje datih obedanja zahtijeva različite vremenske i 

financijske okvire. Također, međusobna uporedivost obedanja nije moguda, jer nemaju sva istu 

težinu, bilo po utjecaju na kvalitet života građana, bilo u smislu resursa potrebnih za njihovu 

realizaciju. Ovo izvješde služi za skretanje pažnje, katkad zaboravne i uspavane javnosti, na 

obedanja data pred lokalne izbore, te da građanima bude stalni podsjetnik na ono što su njihovi 

izabrani predstavnici javno iznijeli kao ključne elemente svog rada u tekudem mandatu. 

Istovremeno, izabranim predstavnicima treba da pošalje višestruku poruku – da budu 

odgovorni prema biračima i da stoje iza svojih riječi, ali i da tijekom predizborne kampanje 

građanima više ne prodaju priče o projektima i aktivnostima koje ne mogu ispuniti. Jeftini 

politički bodovi pred izbore više jednostavno ne smiju biti opcija. Smisao demokratskih izbora 

jeste glasanje za one kandidate koji nude program za rješavanje problema izravno vezanih sa 

kvalitetom života građana. Dosljednost u provođenju takvog programa, odnosno jasnih i 

mjerljivih obedanja datih građanima, treba biti ključ pri donošenju odluke svakog birača. 

 

 


